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Na osnovu clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore, gospodi Sanji Damjanovic, ministarki

nauke, postavljam sljedece

POSLANICKO PITANJE:

"Pratill smo u medijima da ste i u ovom polugodistu imali intenzivne aktivnosti na reaiizaciji

projekta „Uspostavljanje Medunarodnog instituta za odrzive tehnologije u Jugoistocnoj

Evropi ( Establishment a South-East Europe International Institute for Sustainable

Technologies-SEEIST)"

a)Koja su glavna dostignuca ostvarena u ovom polugodistu;

b) Koji su naredni koraci koje planirate?

c) Koji su najveci rizici u reaiizaciji ovog projekta?"

Obrazlozenje

Podsjeticu da se projekat „Uspostavljanje Medunarodnog Instituta za odrzive tehnologije u

Jugoistocnoj Evropi" prvi put pominje na sastanku Svjetske akademije nauka I umjetnosti u

Dubrovniku, u jesen 2016. godine. Institut bi promovisao razvoj nauke i tehnologije,

podstakao naprednije obrazovanje mladih naucnika, pruzio satisfakciju za ulozene godine

ucenja, preusmjerio i preokrenuo odiiv talenata, sa kojim se suocavamo kako mi tako i

region, te podstakao vecu saradnju i mobilnost u regionu kao i razvoj komplementarnih

tehnologija u svakoj od pojedinacnih zemaija, sto bi doprinljelo da region postane

konkurentan ostatku Evrope. Upravo konkurentnost je jako vazna za region.
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Znacaj ovakvog projekta prepoznala je Vlada Crne Gore i upravo prva dala zvanicnu podrsku
ovoj inicijativi. Ukoliko bi sjediste instituta bile u nasoj zemiji sveukupni benefit! bl bill
ogromni.

Upoznata sam da je nedavno odluceno da namjena Instituta bude hadronska kancer terapija
pomocu protona I tezih jona, sa opseznim istrazivanjem u biomedicini.

Interesuje me, a vjerujem i gradane, dokle se stiglo, sta planirate 1 kakva su Vasa ocekivanja
sa kakvim cete se izazovima i rizicima susresti u narednom periodu.

Odgovor trazim i u pisanoj formi.

POSLANICA

^avicevic
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MINISTARSTVO NAUKE

SKUPSTINA CRNE GORE

Na osnovu clana 187 stav 1 Poslovnika o radu Skupstine Cme Gore, poslanica Sanja
Pavlcevic postavila je Minlstarstvu nauke sljedece

POSLANICKO PITANJE:

„PratiIi smo u medijima da ste i u ovom polugodlstu imali intenzivne aktlvnosti na
realizaciji projekta SEEIST - uspostavljanja Medunarodnog instituta za odrzive tehnologije u
Jugoistocnoj Evropi.

Koja su glavna dostignuca ostvarena u ovom polugodlstu I koji su naredni koraci koje
planirate? Koji su najveci rizici u realizaciji ovog projekta?"

Na postavljeno poslanicko pitanje, na osnovu clana 191 Poslovnika o radu Skupstine
Crne Gore, Ministarstvo nauke daje sljedeci:

ODGOVOR:

Zbog istorijskih desavanja tokom posljednjih nekoliko decenija u Jugoistocnoj Evropi naucne
aktlvnosti su se veoma usporile, i kao posijedica toga, ovaj region se suocava sa snaznim
odiivom mladih generacija, u prvom redu izvrsnih talenata. Medutim, isti ovaj region je u prosiosti
imao intenzivan naucno-tehnoloski razvoj i ostvarivao naucne doprinose na evropskom nivou.
Da bi povratili tradiciju, smanjili trenutni jaz u odnosu na Zapadnu Evropu, i povratili ljude koji su
napustili region, moramo realizovati veliku infrastrukturu baziranu na najsavremenijim
tehnologijama. lako samo ideja prosle godine, koju je inicirala upravo Vlada Cme Gore, danas
Medunarodni institut za odrzive tehnologije na prostoru Jugoistocne Evrope predstavija ozbiljan
Regionaini projekat, sa sopstvenim upravnim organima, koji sada ulazi u drugu fazu. Pred nama
je izrada Tehnickog projekta i Biznis plana, za ciju realizaciju je potrebno oko 4 miliona eura.
Raduje me sto mogu danas da kazem da je Evropska komisija prepoznala znacaj i ozbiljnost
ove Inicijative i da smo u razgovorima koje smo imali tokom juna sa komesarom i generalnim
direktorom DIrektorata za Istrazivanje i inovacije (g-dinom Moedasom i g-dinom Paquet-om)
dobili cvrsto uvjerenje da ce do kraja godine Komisija obezbijediti finansijska sredstva za ovu
fazu.

8 obzirom da se radi o najsavremenijoj tehnologiji, potrebna je strucna podrska eksperata
zemaija Zapadne Evrope buduci da ovaj region nema kapacitet da samostaino iznese ovaj
projekat. Cilj je da do kraja godine formiramo intemacionaini tim u koji ce biti ukijuceni i naucnici
iz regiona, a koji ce iznijeti ovu kompleksnu fazu projekta. Vec smo u pregovorima sa pojedinim
ekspertima.
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Pregovarali smo i sa menadzmentom CERN-a da nam omoguci da se Pripremna faza naseg
projekta upravo realizuje u ovoj prestiznoj instituciji. Raduje da je odgovor CERN-a pozitivan, sto
je veoma znacajno jer cemo biti u mogucnosti da koristlmo Infrastrukturu u CERN-u. Podsjecam
da ce ovo bIti treci medunarodni institut koji ce se izroditi u CERN-u.

Prosle nedjelje je u Skoplju odrzana treca sjednica Upravnog odbora MetJunarodnog instituta na
kojoj se upravo govorilo o organizaciji maloprije pomenute druge faze projekta, ali i
uspostavljanju naucne mreze, klinicke mreze onkologa, kao i identifikovanju industrijskih
kompanija koje bi imale veliki profit ukljucivanjem u realizaciju ovog projekta.

Podsjecam da je na drugoj sjednici Upravnog odbora 8 zemija potpisnica Deklaraclje o namjeri
jednoglasno Izabralo opciju za Medunarodni institut: Hadronsku kancer terapiju i istrazivanje u
obiasti biomedicine pomocu protona i tezih jona, koja danas predstavija najsavremeniji metod
lijecenja velikog broja vrsta kancera. Trenutno u svijetu postoji samo 12 ovakvih masina, samo 4
u Evropi. Nas projekat ne bi bio samo peti u Evropi, vec unikatan zbog komponente istrazivanja
jer ce 50% vremena upravo biti posveceno istrazivanju, i to u oblastima koje su veoma izazovne
za naucnu zajednicu citavog svijeta i gdje se ocekuju vazna otkrica jer postoje indikacije da
druge vrste jona (poput Helijuma) imaju boiji efekat u lijecenju kancera. Ovakav projekat bi bio
privlacan za naucnu zajednicu Zapadne Evrope.

Istakla bih da smo vec u ovoj fazi projekta konkurentni da apliciramo za finansijska sredstva iz
raznih medunarodnih fondova u cilju podizanja kapaciteta u Regionu, kroz razlicite vrste obuka i
treninga. U tom smislu, vec smo pripremiii nekoliko projektnih prijava prema Medunarodnoj
agenciji za atomsku energiju, koja je obecala prvih pola miliona eura za ove namjene, zatim za
EU Okvirni program za istrazivanja i inovacije „Horizont 2020", COST program u iznosu od
300.000 eura, za Regionaini IPA program za realizaciju elektronskog registra za kancer u iznosu
od 2 miliona eura.

Ciij je da do kraja 2019. godine ostvarimo dovoljan progres kako bi se 2020. godine nasli na
Evropskoj infrastrukturnoj mapi (ESFRI Road map) sto bi nam obezbijedilo ozbiljan status za
potencijainu investiciju od oko 150-200 miliona eura, neophodnlh za realizaciju ovog projekta.

Rizici koji postoje u realizaciji ovog projekta najvise se odnose na istrajnost u viziji, cega nam ne
nedostaje unutar naseg Upravnog odbora, ali potrebna nam je podrska. Politicki aspekt projekta
je jedno veoma vazno polje za naucnu diplomatiju I u tom domenu moramo da saberemo
diplomatske snage nase zemlje i regiona, kako bismo djelovali slozno, usaglaseno i u cilju naseg
zajednickog dobra. Ovaj projekat ima takode i misiju „nauka za mir" te moze da doprinese
povezivanju i pomirenju zajednica regiona.
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